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 بسم الله الرحمن الرحیم

 

 اصول تذکر به خانواده و بستگانفایل نوشتاری دوره 

کانون مهر ورزی استاد علی تقوی " "
 

 آیات :اولجلسه 
 

 نیمه تخصصی پیرامون ان شاءالله بنا داریم در این دوره آموزشیِ

 صحبت کنیمامر به معروف و نهی از منکر در خانواده و بستگان  
 

 در دوره های آموزشی قبل که دوره های عمومی بود، 

 دوره های احکام امر به معروف و نهی از منکر و دوره هایی از این دست بود،

 ما مباحث عمومی و نیمه تخصصی با رویکردهای مختلف رو 

 امر به معروف و نهی از منکر خدمت شما هدیه دادیم. در باب 

 

 احث پایه و مقدماتی برگردیم و آن ها رو بازبینی کنیم.بنا نداریم که در این دوره به مب

امر به معروف و نهی از رویکردمون در این دوره ان شاءالله به صورت تخصصی روی بحث 

، شیوه ها و ظرافت ها و اشارات قرآنی، لطایف روایی و منکر در خانواده و جمع بستگان

 مباحثی از این دست هست.

 

ه اشاره به امر به معروف و نهی از منکر در خانواده دارهاز جمله آیات قرآن کریم ک ،

 آیه ششم از سوره مبارکه تحریم هست، می فرماید: 
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 غِلَاظٌ مَلَائِکَةٌ عَلَیْهَا وَالْحِجَارَةُ النَُّاس  وَقُود هَا نَارًا وَأَهْلِیکُمْ أَنْفُسَکُمْ قُوا آمَنُوا الَُّذِینَ أَی ُّهَا یاَ*

 ی ؤْمَرُونَ ماَ وَیَفْعَلُونَ أَمَرَه مْ ماَ اللَُّهَ یَعْص ونَ لاَ شدَِادٌ
 

  :، امام صادق علیه السلام می فرمایند38، حدیث 79، صفحه 79بحارالانوار جلد در کتاب 

 

 هنگامی که این آیه ششم سوره تحریم بر رسول گرامی اسلام نازل گشت،             

 بود و حضورداشتمردی از اصحاب پیامبر اونجا نشسته 

 مرد شروع کرد زار زار گریه کردن زمانی که رسول الله این آیه را تلاوت کردند، اون

 وقتی از او سوال شد که چرا اینقدر گریه می کنی؟

اون شخص از رسول خدا سوال کرد که یا رسول الله من از حفظ و حراست خودم عاجزم، 

 فظ و حراست کنم!چطور الآن م کلُّف شدم که خانواده ام را هم ح

 چطوری از اون ها مراقبت کنم که در آتش جهنم نیافتند؟

 خودم رو می دونم چطوری مراقبت کنم، با وَرَع و تقوا و خود مراقبتی،

 ولی خانوادم رو چطوری از آتش جهنم حفظ کنم؟

 حضرت در پاسخ به او فرمودند: 

خودت رو و نفس خودت رو  برای تو همین کافی هست که اون ها رو امر کنی به آنچه که

 .امر به اون میکنی و اون ها رو نهی کنی از هر چه که خودت رو از اون نهی می کنی

 
 

  8، حدیث شماره 29، صفحه 5همین روایت با سند دیگری درکتاب کافی شریف، جلد *
 

، ذیل آیه ششم از سوره مبارکه تحریم 599، صفحه 55در کتاب شریف المیزان، جلدو *

 آمده.
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، مضمون دیگری از همین 922، صفحه 2باز در سند دیگری در کتاب الدرالمنثور، جلد *

 روایت را داریم، می فرماید:

 رسول خدا این آیه شریفه را تلاوت کردند و بعد از ایشون سوال شد که 

 یا رسول الله، اَهلِمون  رو چطوری از آتش حفظ کنیم؟ 

 حضرت فرمودند که: 

 رو امر کنید به آنچه که خدا دوست دارد همین که شما اون ها 

 و نهی شون کنید از آنچه که خدا از او کراهت دارد

 همین برای شما کفایت است،  

 اگر از تو اطاعت کردند، حفظشون کردی از آتش 

 و اگر گفتن به تو چه و حرفت رو گوش ندادن،

 اونچه که به گردنت بوده رو تو انجام دادی! 

 

اسلام در اوایل رسالتشون، هنگامی که به پیامبری مبعوث شده بودند و هنوز پیامبر گرامی 

 ، فضای فشار و خَفَقان و هَجمه های قرُیش و اَمثاله م بر رسول خدا غالب بود

 خدای متعال به واسطه جناب جبرئیل به ایشون امر میکنه که 

 رتیب بده خاندان و بستگان و فامیل خودت رو دعوت کن و مهمانی و اطعامی ت

 و اون ها رو اِنذار کن و تَبشیر کن و به راه بیارشان.
 

 از این آیه شریفه که محتوایش را خدمتتون عرض کردم، 

 (سوره مبارکه شعراء 952آیه )

 استنباط می کنند و می فرمایند که:بزرگان دین  

  نزدیکان باشد.اولویت امر به معروف ونهی از منکر می تواند با خانواده و بستگان و 

 که آیه شریفه می فرماید:
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 ،أَنْذِرْ عَشِیرَتَكَ الْأَقْرَبِینَوَ *

 نزدیکان خودت رو جمع کن و آن ها را انذار کن و برای اون ها صحبت کن. 
 

 با خانواده باشد  اگر اولویت امر به معروف ونهی از منکر

 تذکر و اصلاح از نزدیکان خانواده شروع بشه  و

 گاهی وقت ها بهتر جواب میده. 

 

 ی تونن حامی او باشند در یك امرییك حِیثِش این هست که نزدیکان آدم م

 نزدیکان آدم می تونن شکننده ی او و تخریب کننده ی او باشند در یك امری.  و
 

 لذا خداوند متعال در این آیه به پیامبر امر می فرماید 

 المومنین علی علیه السلام در میان می گذارندو پیامبر این مطلب را با امیر 

 که خداوند متعال به من امر کرده نزدیکان و بستگان خودت را جمع کن 

 .ن بگذاراو در واقع ابلاغ رسالتت رو ابتدا با اون ها در می 
 

بزرگواران مبادا از امر به معروف ونهی از منکر نسبت به خانوادمون و نزدیکانمون  غافل 

 ین واجب اللهی رو فقط و فقط خارج از خانواده انجام بدیمو ا بشیم

 و بالعکس

مبادا کسانی به خاطر اینکه میگن امر به معروف ونهی از منکر اولویتش در خانواده هست، 

فقط و فقط به امر و نهی خانواده بچسبن و از امر به معروف ونهی از منکر در سایر محیط ها 

 بشنو نسبت به سایر مومنین غافل 

 

در قرآن کریم آیات متعددی داریم که بحث امر به معروف ونهی از منکر در خانواده را 

 مطرح کردند
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 یك نکته ای قابل تامله:

 عزیزان، یکی از معروفاتی که قرآن دائما

 استنماز  در امر به خانواده روی اون دست گذاشته و تاکید کرده 

 

 :خطاب می فرماید که 589آیه شما مشاهده می فرمایید سوره مبارکه طه 

  لِلتَّقْوی الْعاقِبَةُ وَ نرَْز قُكَ نَحْنُ رِزْقاً نَسْئَلُكَ لا عَلَیْها اصْطَبِرْ وَ بِالصَّلاةِ أَهْلَكَ أْم رْ وَ* 
 

 :می فرماید که

 اهل بیت خودت رو و خاندان و نزدیکان و فامیل و بستگان خودت رو امر به نماز کن؛  

 کن دعوت حتی نمی فرماید اون ها رو امر به نماز کن، وادار به نماز کن  ،"أَهْلَكَ أْم رْ وَ"

و مقاومت کن و ایستادگی و صبر پیشه کن بر این امر به معروفت )یعنی  "عَلَیْها اصْطَبِرْ وَ"

 امر به نماز(

 

به حضرت اسماعیل نبی هست، می فرماید که:  مربوط 55و  52در سوره مبارکه مریم آیه 

 (52) نَبِیًّا رَس ولًا وَکَانَ الْوَعْدِ صَادِقَ کَانَ إِنَّه  إِسْمَاعِیلَ الْکِتَابِ فِی وَاذْکُرْ*

 (55مَرْضِیًّا) رَبِّهِ عِنْدَ کانَ وَ الزَّکاةِ وَ بِالصَّلاةِ أَهْلَه  یَأْم رُ کانَ وَ

 

 :می فرماید که

 سلام الله علیه، انسان صادق الوعدی بود،  جناب اسماعیل 

 اگر قولی می داد عمل می کرد 

 )البته معنی ظاهری آیه این هست، بماند بواطنش که اهل معنا باید بگن(

نَبِیًّا، پیامبر ما بود و نبی م رسل ما بود و او کسی بود که همواره امر می کرد  رَس ولًا وَکَانَ 

 و زکات خودش رو به نماز خانواده و نزدیکان و بستگان



 
6 

 

مَرْضِیًّا، یکی از مهمترین دلایل این که خداوند متعال از این بنده  رَبِّهِ عِنْدَ کانَ وَ 

 بزرگوارش، از حضرت اسماعیل سلام الله علیه، راضی بوده، این بوده که

 او اهل بیت و نزدیکانش رو امر به معروف و نهی از منکر می کرده 

 

 خیلی عجیبه!

 خدا داره در مورد یك نبی م رسل صحبت می کنه، 

 نَبِیًّا، پیامبر ما بود و نبی م رسل ما بود؛ رَس ولًا وَکَانَ اول می فرماید 

مَرْضِیّ  از جمله مهمترین اعمالش که باعث شد او مورد رضایت ما باشهاما می فرماید  

فقط الزَّکاةِ، تَك خور نبود، وَ بِالصَّلاةِ أَهْلَه  یَأْم رُ کانَ رضایتِ منِ پروردگار باشه، این بود که وَ

یَأْم رُ  کانَ وَ دستِ خانوادش رو هم می گرفتخودش نسبت به نماز و زکات پایبند نبود، 

دائما اون ها رو امر می کرد، دعوت می کرد، هدایت می کرد، نصیحت و موعظه می یعنی 

 کرد و خسته نمی شد.

 

اللهی این ویژگی رو داشتن، آیاتش هست در قرآن کریم ان عزیزان، بسیاری از انبیای 

 شاءالله خواهیم رسید.
 

 می فرماید حضرت نوح چگونه اهل بِیتَش را دعوت می کرد، 

 حضرت ابراهیم چگونه نزدیکانش رو دعوت می کرد 

 ؛و سایر انبیا علیهم صلوات الله

 از جمله مهمترین ویژگی هایشان این بوده که 

 م داوِمت خستگی ناپذیر داشتن بر هدایتِ روزافزونِ خانوادشوناصرار و  
 

 چرا؟ 
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 یکی از مهمترین دلایلش این بوده که این خانواده باید حامی این پیامبر خدا باشد

 و اگر خدایی نکرده این خانواده دچار کَج روی و انحراف و انحطاطی بشن  

 هستن، تاثیر خواهد گذاشتقطعا در ذهن مخاطبین این پیامبر که عموم مردم 

 

 آیات مهم قرآن که در مورد امر به معروف و نهی از منکر در خانواده هستیکی دیگر از 

 به عنوان مهمترین معروف در خانواده تاکید می کنه، نمازو باز هم به  

 از سوره مبارکه لقمان هست:  59آیه  

  الْم نْکَرِ عَنِ وَانْهَ بِالمَْعْروُفِ وَأْم رْ الصَّلَاةَ أَقِمِ ب نَیَّ ا* یَ

 الْأُم ورِ؛ عَزْمِ مِنْ ذَلِكَ إِنَّ أَصَابَكَ ماَ عَلَى وَاصْبِرْ
 

 آیه شریفه از قول جناب لقمان هست که داره فرزند خودش رو نصیحت می کنه،این 

  خودِ همین نکته هست و امر به معروف در خانواده هست. 

 حالا به چی نصیحت می کنه؟ 

 ،نمازاول می فرماید 

  :می فرماید نکته دومی که خیییلی زیباست و در این آیه آمده 

 ،الْم نْکَرِ عَنِ وَانْهَ بِالْمَعْرُوفِ وَأْم رْ

 به فرزندش یادآوری می کند  عدم شِرکاولین چیزی که بعد از  

 هست نمازو به عنوان یکی از فروع دین اسلام هم آمده 

 هست،امر به معروف دومیش 

 هست  نهی از منکرسومیش  

 ، اینجا می فرمایدعَلَیْها اصْطَبِرْ وَسوره طه داشتیم  589همونطوری که در آیه  و چهارمیش

 أَصَابَكَ ماَ عَلَى وَاصْبِرْ
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 :پس این سه تا آیه را می توانیم به عنوان آیات الگو و شاخص قرار بدیم

 سوره طه،  589آیه  

 سوره مریم  55و  52آیه 

 سوره مبارکه لقمان 59و آیه 

 

 .باشهنماز  که می فرمایند امر به معروف در خانواده مهمترین مِصداقش می تونه
 

 

 آیه دیگری که در باب امر به معروف و نهی از منکر در خانواده هست، 

 ، از سوره مبارکه انعام است 92آیه 

 در رابطه با حضرت ابراهیم سلام الله علیه، می فرماید که : 

 م بِینٍ ضَلَالٍ فِی وَقَوْمَكَ أَرَاکَ إِنُِّی آلِهَةً أَصْنَامًا أَتَتَُّخِذُ آزَرَ لِأَبِیهِ إبِْرَاهِیم  قَالَ وَإِذْ*
 

 بعضیا میگن که آقا بچه دهنش بوی شیر میده، 

 به تو نیومده این فضولی ها رو بکنی، 

 تو چیکار داری تو کار بزرگترت دخالت می کنی،

 برو توپ بازی تو بکن!
 

 

 قرآن کریم می فرماید که آقا تذکر کوچکتر به بزرگتر هم جایز است

 حالا ان شاءالله به بخش احکام و استفتائات برسیم 

 از محضر مراجع تقلید خدمتتون هدیه خواهیم داد

 

آزر حضرت ابراهیم به پدرش و یا به تعبیر روایات به عموی خودش در این آیه می فرماید 

 که ب ت تراش بود و ب ت ساز بود و از بزرگان صِنفِ ب ت تراشی زمان خودش هم بود،

 امر به معروف و نهی از منکر می کنه 
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 پدر جان )یا عمو جان(  :میگه

 تید؟ چرا بت هایی که از سنگ و چوب هستن و بی خاصیت هستن رو می پرس

 ، من تو و پیروان و قومت را در گمراهی آشکار می بینم.م بِینٍ ضَلَالٍ فِی وَقَوْمَكَ أَرَاکَ إِنُِّی

 

  البته توجه کنید که ایشون داره با ادب و احترام امر به معروف و نهی از منکر می کنه

 اما حرف حق رو میزنه.

 

 هم باید انجام بشه،لذا امر به معروف و نهی از منکر نسبت به بزرگترها 

 نسبت به پدر و مادر و عمو و دایی و عمه و خاله هم باید انجام بشه

 و ما در سیره انبیا علیهم صلوات الله امثال این مطالب رو می بینیم. 

 

 عزیزان،بعضی از داستان های قرآنی عبرت های پنهان در خودشون دارند، 

 هایشان توجه کنیمخوب است که ما به این داستان ها و عبرت 

 

 یکی از این داستان ها ماجرای به نیل نهادن حضرت موسی نبی توسط مادر ایشون هست

 که وقتی همسر فرعون اون فرزند رو از آب می گیره،

 زمانی بوده که فرعون دستور داده بوده  

 تمام نوزادان پسری که متولد میشن رو به قتل برسونید،

 اینجا جناب آسیه که به عنوان بانوان برتر از ایشون یاد میشه 

 و از سران بانوان بهشتی هستند 

 در محضر حضرت زهرا سلام الله علیها ایشون جایگاه ویژه دارند و

 جناب آسیه در اونجا با اینکه میشد نا امید باشه، بی تفاوت باشه،
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 نوزاد پسر رو شاید سر بریده، می دونه که شوهرش، این فرعون ظالم هزاران هزار 

 نا امید نیست، البته این نوریست که خدا در دل او می اندازه، 

 خدا به دلِ او می ندازه و او امر به معروف می کنه 

 این پسر می کنه شتنِاز کُ قشنگ تر نهیِ به تعبیرِ یا و 

 شیم، کُمیگه که آقای فرعون این یك دونه نوزاد پسر رو نَ

 داریم و تحت تکلف خودمون بزرگ کنیماین رو نگه 

 

 خیلی درس های زیبایی در این داستان هست، 

 من می خوام به این نکته اش اشاره کنم که:

 ،و نزدیکان عدم یاس در امر به معروف بستگان 

 مایوس نشیم، نگیم حالا گفتن من چه فایده ای داره و چه اثری داره!  
 

 ذشته بحث کردیم، برنمی گردیم بهش(دوره های گبحث احتمال تاثیر رو مبسوط در )
 

 اما حتی وقتی می دونه این آدم هزاران یا صدها نوزاد پسر رو کشته،

 باز میگه حالا بذار این یدونه رو بگم 

 قق شد،حَم  فینا جاهَدوا واَلَّذینَو خداوند هم وقتی می بینه که  

 رو هم نازل می فرماید س ب لَنا لَنهَدِیَنَّه م 

 

 یَنص رکُم؛  اللَّهَ تَنص روُا إِن

 این عمل خوب، خدا می بینه این بنده خوبش در راستایِ

 او انجام وظیفه کرد، او و به امرِ به اذنِ 

 نُصرت میکنه و آنچنان مقام والایی به او میده او رو او هم  
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 الْجَنَّةِ  فِی بَیتًْا عِندَکَ لِی ابْنِ که اجازه میده که بفرماید رَبِّ

 و دعای او را هم مستجاب می فرماید.

 

 یا داستان زیبای دیگری که باز عدم یاس و امیدواری فراوان را به ما یادآور میشه، 

 ماجرای حضرت نوح سلام الله علیه و فرزند خلافکار او هست 

 از سوره مبارکه هود به زیبایی این مطلب به تصویر کشیده شده 22تا  29که در آیات 

  مَعْزِلٍ  فی کانَ وَ ابْنَه  نُوحٌ  نادی وَ کَالْجِبالِ مَوْجٍ  فی بهِِمْ تَجْری هِیَ وَ *

 الْکافِرینَ مَعَ تَکُنْ لا وَ مَعَنا ارْکبَْ ب نَیَّ یا

 

اونجایی که پسر حضرت نوح میگه که من میرم بالای یك کوه بلند و از این سیل و عذاب 

 نجات پیدا می کنم، 

لحظات وقتی حتی یك بخش هایی از عذاب خدا نازل شده و در حضرت نوح در آخرین 

 وسط معرکه عذاب هستن،

 باز هم نا امید نمیشه و باز هم دست از هدایت فرزندش بر نمیداره. 

 

 چرا بعضی از پدر و مادرها زود نا امید میشن؟  

 زود عقب نشینی می کنن، دیگه پسرم از دست رفت، ولش کن تمام شد.

 

 ، حرکت از خدا برکتآقا از شما  

 شیوه های مختلف رو امتحان کنید،

 از افراد مختلف کمك بگیرید؛ 

 

 و ما رو نُصرت نکنه! مگر میشه که خداوند متعال انجام وظیفه ی ما رو ببینه 
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 یك نکته هم عرض کنم  البته

 قرار نیست کم کاری های گذشته ما رو همیشه خدا جبران کنه!

 

 امر به معروف و نهی از منکر رو به وقت خودش ترک کردیم، 

 حالا که گِل بچه سِفت شده 

 و حالا که این کودک شده نوجوان ، نوجوان شده جوان ، جوان شده میانسال، 

 حالا که دیگه این گِل سفالگری سفت شده، 

 هِی این کوزه گر می خواد این کوزه ای که حالا دیگه خشك و سِفت شده رو

 تغییر حالتش بده 

 

 الْحَجَرِ؛ این حقیقت است فِی کَالنَّقْشِ الصِّغَرِ یف اینکه امام علی می فرمایند: الْعِلْم 

 ،و نهی از منکر باید حواسمون باشهدر امر به معروف 

 هر چقدر زودتراقدام کنیم، این گِل نرم تره، این بچه فطرتش پاک تره،  

 ثمرش هم قطعا بهتر خواهد بود هنوز آلودگیش کمتره، معلومه که

 

 لذا امر به معروف و نهی از منکر را خیلی هم به تاخیر نیاندازیم

 به این امید که خب پس هر موقع که ما اراده کنیم و امر و نهی کنیم خدا کمك ما می کنه 

 این مسئله رو ان شاءالله بجای خودش بحث خواهیم کرد.

 

 سوره هود آمده بود، 22تا  29 در این داستان حضرت نوح که در آیه

 حضرت نوح نا امید نمیشه و امر به معروف می کنه، 

 پسر بیرون کشتی هست، موجِ آب داره میزنه به سمت قله، 
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 حضرت نوح دست دراز می کنه و او رو به سمت کشتی فرا می خوانه،  

 حتی از دعا هم غافل نمی شه،

جزء نزدیك ترینِ دعاها به  و دعای مادر این مسئله را در پرانتز بگم که دعای پدر [

 استجابت است، 

 در روایات بسیار داریم، خواندید و بهتر از من می دانید،

 یك وقت ها و زمان های خاصی هست که دعا به اجابت نزدیکه،  

 یك اشخاصی هستند که دعای اون ها به اجابت نزدیکه،

 این ها خیلی به اجابت نزدیکه،از جمله در روایات داریم دعای پدر و دعای مادر  

البته می دانید که استجابت دعا لزوماً به این معنا نیست که آنچه می خواهیم محقق بشود،  

 ]دعا ممکنه ذخیره آخرت بشه، دعا ممکنه رفع بلا کنه

 اما از دعا هم غافل نشیم،

 :سوره هود حضرت نوح داد زد و به پسرش گفت 29در آیه  

 الْکافِرینَ، مَعَ تَکُنْ لا وَ مَعَنا ارْکبَْ ب نَیَّ یا

 همان سوره مبارکه هود می فرماید که ایشون دست به دعا هم برداشت، 25آیه  

 همزمان که پسرش را ارشاد می کرد گفت که : 

، خدایا این پسرِ منِ، این از اهل منِ، کمکش کن، نجاتش بده و نور  أَهْلی مِنْ  ابْنی إِنَّ رَبِّ

 هدایت را در دلش پر فروغ کن؛ 

  می فرماید: 22حالا دیگه کارِ او به کجا رسیده بود که آیه 

 أَهْلِكَ مِنْ لَیْسَ إِنَّه  نُوح  یا

 اینجاست که دیگه جناب نوح از این باب قطع امید می فرماید

 أَهْلِكَ، مِنْ لَیْسَ که خداوند متعال نفرموده إِنَّه یعنی تا وقتی 

 او دست از امر به معروف و نهی از منکر و هدایت خواهی فرزندش بر نمی دارد 



 
14 

 

 در امر به معروف و نهی از منکر فرزندانمان زود نا اُمید نشیم
 

 دعا سِلاح مومن است، اشك سِلاح مومن است

 و امر به معروف و نهی از منکر و سِلاح زبان هم، سِلاح مومن است. 

 

از سوره مبارکه احزاب،از اون دسته آیاتی است که معمولا در رابطه با  57عزیزان آیه 

 حجاب و عفاف خیلی بهش تَمَسُّك میشه

 أَدْنَى ذَلِكَ جَلَابِیبهِِنَُّ مِنْ عَلَیهِْنَُّ ی دْنِینَ الْم ؤْمِنِینَ وَنِسَاءِ وَبَنَاتِكَ لِأَزْوَاجِكَ قُلْ النَُّبِی ُّ أَی ُّهَا یاَ*

 رَحِیمًا غَفُورًا اللَُّه  وَکَانَ ی ؤْذَیْنَ فَلاَ ی عْرَفْنَ أَنْ

 

 اما یك نکته ظریفی که در این آیه هست و معمولا مغفول می ماند، 

 یکان و بستگان هستبحث اولویت امر به معروف و نهی از منکر در خانواده و نزد
 

 :که پیامبر می فرمایدببینید خداوند در این آیه خطاب به 

 پیامبرِ ما تو این ماموریت رو داری که به زنان بگویی حجابشان را رعایت کنند  

 و جِلباب هایشان را به سر بیافکنند

 

  لِأَزْوَاجِكَ قُلْخداوند متعال ابتدا می فرماید که 

 اول به کی بگو؟ به همسرانت، 

 

 بعد وَبَنَاتِكَ،

 بعد به کیا بگو؟ به دخترانت،  

 

 ببینید قدم به قدم داره فاصله می گیره،

 الْم ؤْمِنِینَ بعد می فرماید وَنِسَاءِ 
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 خب آیه شریفه می تونست بفرماید که:

 ...)کذا و کذا( الْم ؤْمِنِینَ نِسَاءِلِ قُلْ النَُّبِی ُّ أَی ُّهَا یاَ

 اشکالی هم نداشت که، به همه زن ها بگو

 ت اسلامی نیستن؟مگر زنان پیامبر جزو نساء مومنین نیستن؟ مگر دختران پیامبر جزو اُمَّ

 چرا میاد این ها رو یکبار جداگانه و با این ترتیب اولویت می فرماید؟

 

 نکته ای در این هست 
 

 :و م فَسِّرین اشاره فرمودند این هست کهحداقل نکته ای که به ذهن ما میرسه 

 داره اولویت امر به معروف در خانواده و از نزدیکان را اشاره می فرماید. 

 

 البته باز تاکید کنم نباید متوقف بشه ها!

 خودم رو درست نکردم،  نگیم خب حالا تا من دخترانِ 

 به نساءالمومنین حق ندارم تذکر بدم!

 

 همچین چیزی نیست؛

 به این ها بیشتر باید دقت کنیم، 

 فات کنیم،تِبیشتر باید اِل 

 بیشتر باید راهنمایی و توجه کنیم  

 و نرمی بیشتری به خرج بدیم،

 وقت بیشتری بذاریم 

 از چه راه هایی و چه شیوه هایی استفاده کنیم تمرکز بیشتر برای اینکه

 رو نگم!ده دیگری رو نگم، دورتر شست نرنه اینکه بگیم تا این د
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 ،الْم ؤْمِنِینَ وَنِسَاءِ وَبَنَاتِكَ لِأَزْوَاجِكَ قُلْپس 

 سوره احزاب نهفته بود 57این هم یك نکته لطیف و زیبایی که در آیه  

 

 از خداوند متعال می خواهیم که 

 به احکام و دستورات قرآن کریم قرار بده،  قرآن ما را عاملِ به حقِّ

 در راستای احیای واجب فراموش شده امر به معروف و نهی از منکر خصوصاً

 ق بداردهمه را موفَّ

 به برکت صلوات بر محمَّد و آل محمَّد 
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